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284. Godkendelse af dagsorden
Dok.nr.: 5726
Sagsid.:
Initialer: 38107
Åben sag

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 09-06-2015

Fraværende: Ingen

Godkendt
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285. Gensidig orientering
Dok.nr.: 7153
Sagsid.:
Initialer: 38107
Åben sag

Sagsfremstilling
Orientering ved formanden

 Regional kulturaftale, brev fra Styregruppen til ministeren
 Studietur til Amsterdam

 
 
 
 
Orientering ved forvaltningen

 Kulturpuljen
 Ansøgning fra Helle Hallen

 
 
 
 
Gensidig orientering

Bilag:
1 Åben Oversigt over bevillinger/tilskud i 2015 - kulturpuljen 2004/15

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 09-06-2015

Fraværende: Ingen

Lisbet orienterede fra: 
 Tur til Randers med Byrådet.
 Møde i Kunstudvalget om nyt kunstværk i Oksbøl
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286. Strategiudvikling for biblioteket
Dok.nr.: 8354
Sagsid.: 15/6580
Initialer: kale
Åben sag

Sagsfremstilling
Under overskriften ”Biblioteket som moderne kulturhus” ønsker biblioteket at lave en ny 
strategi, der skal angive retningen for Varde Bibliotek, når den nuværende 
bibliotekspolitik udløber i 2016.
 
Bibliotekschefen deltager i mødet kl. 13.00 og giver et oplæg om:

-  status for biblioteket og biblioteksområdet i det hele taget, 
-  hvilke forløb og resultater, der fører frem til den ny strategi for biblioteket,
-   elementer i den ny biblioteksstrategi.

 
Der ønskes derfor en generel drøftelse af de forløb, der skal føre frem til den ny strategi 
for biblioteket, herunder graden af den politiske involvering undervejs.

Konsekvens i forhold til visionen
Under arbejdet med den ny biblioteksstrategi vil vi sørge for at inkorporere visionen om 
Vi i naturen.

Retsgrundlag
Biblioteksloven

Økonomi
Ingen

Høring
Ingen

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,

at drøftelsen tages til efterretning.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 09-06-2015

Fraværende: Ingen

Taget til efterretning.
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287. Budgetstatus 30. april 2015 - Udvalget for Kultur og Fritid
Dok.nr.: 8373
Sagsid.: 15/199
Initialer: 37216
Åben sag

Sagsfremstilling
Der er udarbejdet budgetopfølgning med udgangspunkt i økonomirapport pr. 30. april 
2015.
 
Budgetopfølgningen omfatter alle områder indenfor Udvalgets budget. Budget- og 
regnskabsoplysninger, som er kendte på tidspunktet for budgetopfølgningen, er 
medtaget i opfølgningen.
 
Det er vigtigt af hensyn til kommunens økonomi, at Udvalget så vidt muligt selv 
finansierer eventuelle merudgifter indenfor egne rammer, uanset om merforbruget 
skyldes forhold, som udvalget ikke har indflydelse på. Det vil sige, at der kun 
undtagelsesvis fremsendes anmodning om tillægsbevilling, hvor der ikke er anvist 
finansiering. Der vil i så fald skulle findes finansiering indenfor det samlede budget.
 
Budgetopfølgningen pr. 30. april 2015 viser, at der er forbrugt 39,4 % af driftsbudgettet 
på samlet 84,2 mio. kr. 
 
Der er udarbejdet oversigt med statusbeskrivelse på de budgetterede anlægsprojekter i 
2015. Projektet tilskud til energirenovering af idrætsanlæg viser et restbeløb på 111.423 
kr., som ikke bliver brugt. Restbevilling foreslås anvendt til energirenovering af 
foreningshuset, Modelsnedkeriet på Stålværksvej.

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at budgetopfølgningen ikke giver anledning til bemærkninger.

Retsgrundlag
Varde Kommunes økonomiregulativ

Økonomi
Anlægsprojekt 

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Budgetrapport 30. april 2015 - Udvalget for Kultur og Fritid 72801/15
2 Åben Anlægsprojekter - status 30. april 2015 72349/15

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Byrådet, 

at budgetstatus pr. 30. april 2015 tages til efterretning, og
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at restbevilling på 111.423 kr. vedrørende tilskud til energirenovering af idrætsanlæg 
anvendes til energirenovering af foreningshuset, Modelsnedkeriet på Stålværksvej.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 09-06-2015

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.
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288. Budgetforslag 2016 - Udvalget for Kultur og Fritid
Dok.nr.: 8357
Sagsid.: 14/12945
Initialer: 37216
Åben sag

Sagsfremstilling
Indenfor de økonomiske rammer, som regeringen og KL udstikker, skal Byrådet 
udarbejde et budget for 2016 og budgetoverslag for årene 2016-2019.
 
Fristen for udvalgenes behandling af nye ønsker til drift og anlæg er fastsat til den 18. 
juni 2014.
 
Udgangspunktet for budgetlægningen for 2016 er det vedtagne budget for 2015 
korrigeret for ændringer på grund af nye budgetforudsætninger samt nye oplysninger om 
de indarbejdede budgettal, som ikke var kendte ved budgetlægningen for 2015.
 
Endvidere korrigeres for konsekvenser af tidligere politiske beslutninger. Ændringerne må 
ikke påvirke serviceniveauet.
 
Til udvalgets behandling foreligger:
·              Oversigt over budgettilretninger i forhold til budget 2014
·              Nye ønsker til driftsbudgettet for 2015-2018
·              Nye ønsker til anlægsbudgettet for 2015-2018
 
I den vedtagne procedure for budget 2016 er det oplyst, at der fra udvalgene maksimalt 
kan fremsættes nye driftsønsker for i alt 28 mio. kr. Udvalget for Kultur og Fritids 
forholdsmæssige andel udgør 1,1 mio. kr.

Retsgrundlag
Styrelsesloven
Varde Kommunes økonomiregulativ

Økonomi
Ingen

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Budgettilretninger 2016 - 2019 - Udvalg for Kultur og Fritid 72863/15
2 Åben Budgetønsker til 2016-2019 Udvalget for Kultur og Fritid 76960/15

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, 

at nye budgetønsker prioriteres,

at oversigt over budgettilretninger godkendes,
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at de specielle bemærkninger til budget 2016 godkendes, og

at det samledes budgetforslag, herunder prioriterede nye ønsker til drifts- og 
anlægsbudget samt specielle bemærkninger, fremsendes til Udvalget for Økonomi og 
Erhverv til videre behandling på budgetseminar i september 2015.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 09-06-2015

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.
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289. Budgetønske angående drift af KulturSpinderiet
Dok.nr.: 8318
Sagsid.: 15/6469
Initialer: jejo
Åben sag

Sagsfremstilling
Varde Kommune anlægger i de kommende måneder KulturSpinderiet i henhold til den af 
byrådet godkendte dispositionsplan. KulturSpinderiet indgår som et delprojekt i byrådets 
program for områdefornyelsen af Varde midtby.
 
Med anlægget af KulturSpinderiet får Stålværks-og trådspinderigrunden nye funktioner 
og væsentligt flere daglige brugere, hvorved driftsudgifterne til området også vil forøges.

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at der er behov for, at Musik- og Billedskolen samt Vej og Park 
tilføres flere midler til driften af KulturSpinderiet.
 
Forvaltningen vurderer, at der til driften af området skal tilføres i alt 272.100 kr. fordelt 
med:
· 54.500 kr. til Musik- og Billedskolen til bl.a. rengøring, telesikring, overvågning og 

servicefunktion,
· 149.600 kr. til Vej og Park til drift af udeområderne udover den nuværende indsats, 

herunder tømning af bl.a. affald, græsslåning, vintervedligehold og vedligehold af 
aktiviteter,

· 18.000 kr. ekstra til gadelys som følge af den ekstra belysning på området. 
· 50.000 kr. til udgifter i forbindelse med lyseffekterne på Lydspejlet – el, vedligehold 

og programmering samt til vedligehold og udskiftning af instrumenter.
 
Forvaltningen forslår, at der herudover afsættes 350.000 kr. til at sikre aktiviteter på 
området. 50.000 finansieres af puljen til Kulturaktiviteter for unge og af unge (som 
herefter lukkes), mens der ansøges om en ny bevilling på 300.000 kr.  Midlerne til 
aktiviteter fordeles på 100.000 kr. til aktiviteter og 250.000 kr. til ansættelse af en 
deltidsansat Kultur Spinner, som skal sikre realisering af planerne herunder samling af 
kunstnergruppe. Forvaltningen forventer, at det er muligt at finde en kompetent Kultur 
Spinner blandt f.eks. kunstnere eller ansatte hos Musik og Billedskolen.  
 
Forslaget bygger på en erkendelse af, at der skal tages konkrete initiativer, opfølgning og 
koordinering hvis det ønskes, at der skal skabes et nyt liv, og at det er nødvendigt at 
afsætte personaleressourcer hertil.

Konsekvens i forhold til visionen
KulturSpinderiet understøtter visionen gennem begrønning af et tidligere industriområde 
og idet kulturelle aktiviteter nu i højere grad også foregår på et større udeområde i byen. 

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten
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Økonomi
Der fremsættes budgetønske om tillægsbevilling på 272.100 kr. driftsudgifter i 
forbindelse med KulturSpinderiet samt tillægsbevilling på 300.000 kr. til at sikre 
aktiviteter på området. 

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Kultur Spinner 64608/15

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, 

at Udvalget fremsender de foreslåede budgetønsker til Byrådets budgetseminar omkring 
driftsudgifter til KulturSpinderiet.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 09-06-2015

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.
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290. Frigivelse af anlægsbevilling til KulturSpinderiet
Dok.nr.: 8317
Sagsid.: 15/6469
Initialer: jejo
Åben sag

Sagsfremstilling
I forbindelse med områdefornyelsen af Varde midtby etableres KulturSpinderiet på den 
gamle stålværks- og trådspinderigrund. Byrådet har tidligere godkendt 
dispositionsforslaget for området, mens den politiske følgegruppe har godkendt 
udbudsmaterialet for anlægsprojektet.
 
Efter udbud er Poul Hansen Entreprenører, FSR Beton og Elverdal nu klar til at anlægge 
KulturSpinderiet, og i den forbindelse skal budgettet frigives.

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at projektet sker i overensstemmelse med den af Byrådet 
godkendte dispositionsplan. 
 
Det samlede budget for KulturSpinderiet er på 16 mio. kr., heraf giver Lokale- og 
Anlægsfonden et tilskud på 3 mio. kr., mens puljen til udvendig vedligeholdelse 
finansierer ca. 1 mio. kr. til udvendigt vedligehold på Laboratoriebygningen.
 
Forvaltningen vurderer, at hele den resterende anlægsbevillingen på 12 mio. kr., fordelt 
på 2015 og 2016, skal frigives nu, selvom enkelte dele såsom Lysspejlet og KunstLAB 
først etableres efterfølgende. Anlægsmidlerne er fordelt på både Udvalget for Plan og 
Teknik (områdefornyelse og p-plads) samt Udvalget for Kultur og Fritid.

Konsekvens i forhold til visionen
KulturSpinderiet understøtter visionens mål om at gøre Varde Kommune til en attraktiv 
bosætningskommune, hvor også de bynære naturområder anvendes aktivt til kulturelle 
aktiviteter. Området vil gennem ny beplantning komme til at fremstå som en flot 
overgang mellem by og land.

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Frigivelse af samlet anlægsbevilling på 16 mio. kr. til KulturSpinderiet. Bevillingen er 
fordelt med anlægsbevilling og overførte midler på i alt 9,1 mio. kr. på Udvalget for 
Kultur og Fritids, med 3 mio. kr. fra Lokale og Anlægsfonden samt med 0,9 mio. kr. fra 
midlerne til udvendig vedligeholdelse og 3 mio. kr. fra Udvalget for Plan og Tekniks 
midler til områdefornyelsen i Varde midtby.

Høring
Ingen

Side 610



Varde Kommune
Udvalget for Kultur og Fritid 09-06-2015

Bilag:
1 Åben Notat om anlægsmidler til KulturSpinderiet 74637/15

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler at det indstilles til Byrådet, 

at der søges om en samlet anlægsbevilling på 16 mio. kr.

at anlægsbevillingerne til KulturSpinderiet på i alt 16 mio. kr. frigives til formålet,

at der modtages 3 mio. kr. fra Lokale- og Anlægsfonden som indtægtstillægsbevilling. 

Beslutning Udvalget for Plan og Teknik den 04-06-2015

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.
 
Niels Christiansen og Kjeld Anker Espersen ønskede ført til protokol, at 0,9 mio.kr. er et 
stort beløb at tage fra den udvendige vedligeholdelseskonto til dette projekt.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 09-06-2015

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt-
 
Erhardt Jull ønskede ført til protokol, at han mener at 0,9 mio.kr. er et stort beløb at tage 
fra den udvendige vedligeholdelseskonto til dette projekt.
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291. Fordeling af Eliteidrætspuljen 2015
Dok.nr.: 8116
Sagsid.: 15/5352
Initialer: bera
Åben sag

Sagsfremstilling
Udvalget for Kultur og Fritid støtter årligt et antal foreningers eliteidrætsaktiviteter og 
kan inden for eliteidrætspuljens budgetramme give støtte til:

· Eliteorienterede aktiviteter, som klubber ikke kan iværksætte uden støtte fra 
kommunen

· Idrætsgrene, hvor der er potentiale til at profilere Varde udadtil

· Træner- og konsulentansættelser ud over det nuværende niveau

· Projekter, der skal fastholde og udbygge det eksisterende idrætslige niveau.
Udvalget for Kultur og Fritid vedtog 7. marts 2014 reviderede kriterier, som foreningerne 
skal efterleve for at komme i betragtning til at modtage tilskud fra eliteidrætspuljen.
Der er indkommet 5 ansøgninger til puljen fra Nordenskov UIF (NUIF), Outrup GUB 
(GUB), Varde Faldskærmsklub, Varde IF - Kvindefodbold (VIF) og Varde Badminton Klub 
(VBK). De har alle søgt om tilskud til satsning inden for eliteidræt og talentudvikling. Der 
er søgt tilskud for i alt 823.824 kr. 
 
Der er i 2015 afsat 316.790 kr. på budgettet til eliteidræt. Restpuljen til eliteidræt i 2015 
udgør 266.790 kr. Udvalget for Kultur og Fritid besluttede 11. november 2014 at indgå 
en 4-årig sponsoraftale (gældende fra 2015) med Region Varde Elitesport (Speedway) på 
50.000 kr., som er finansieret af eliteidrætspuljen.
 
Varde Badmintonklub og VIF, kvindefodbold fik sidste år tilskud fra eliteidrætspuljen. 
Varde Faldskærmsklub har tidligere søgt, men fik afslag, da der ikke var midler nok til at 
tilgodese alle projekter. Outrup GUB (powertumbling) har tidligere modtaget tilskud, men 
fik ved en fejl ikke indsendt ansøgning i 2014. NUIF-Volley har ikke tidligere søgt tilskud 
fra eliteidrætspuljen.
 
Ansøgningerne er vedlagt som bilag. Budget for de enkelte projekter ser således ud:
 
Forening Ansøgt Bevilget 2014 Budget
Nordenskov UIF – Volleyball 110.000 kr.   
Outrup GUB - Powertumbling 263.000 kr.   
Varde Faldskærmsklub 64.000 kr.   
Varde IF – Kvindefodbold 230.000 kr. 200.104 kr.  
Varde Badmintonklub 156.824 kr. 111.111 kr.  
I alt 823.824 kr. 211.215 kr. 266.790 kr.
 
Der er sendt mails ud til alle idrætsforeningers formænd for at annoncere om puljen og 
tidsfristen for ansøgning om tilskud.

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at de fem projekter alle kan støttes i henhold til kriterierne for 
eliteidrætspuljen, da de er med til at fastholde og udbygge det eksisterende idrætslige 
niveau. Samtidig er de unikke på hver deres måde og måden, hvorpå de håndterer deres 
egen satsning indenfor elite. Derudover kan de alle være med til at brande Varde 

Side 612



Varde Kommune
Udvalget for Kultur og Fritid 09-06-2015

Kommune positivt. Som et godt eksempel blev Varde Badminton Klub i februar kåret som 
Årets Ungdomsklub 2015 af Badminton Danmark.
 
Forvaltningens vurdering af de enkelte projekter findes i bilag.
 
Da der er indsendt ansøgninger for langt mere end der er budget til, har Kultur og Fritid 
undersøgt muligheden for at tilføre eliteidrætspuljen flere midler. Der kan som en mulig 
løsning tilføres puljen yderligere 330.000 kr. finansieret af de midler, der var afsat til 
foreningskonsulenten, men som ikke vil blive anvendt fuldt ud da konsulenten først 
tiltræder i 2. halvår af 2015. Under forudsætning af at Udvalget godkender, at der 
tilføres puljen 330.000 kr. foreslår forvaltningen følgende fordeling af eliteidrætspuljen: 
 
Forening Ansøgt Bevilling 2014
Nordenskov UIF – Volleyball 110.000 kr. 86.000 kr.
Outrup GUB - Powertumbling 263.000 kr. 175.000 kr.
Varde Faldskærmsklub 64.000 kr. 50.000 kr.
Varde IF – Kvindefodbold 230.000 kr. 164.000 kr.
Varde Badmintonklub 156.824 kr. 121.234 kr.
I alt 823.824 kr. 596.234 kr.
 
Se bilag vedr. fordeling af de enkelte projekter med bemærkninger.
 
Det er forespurgt fra foreningerne, om ansøgningsfristen kan fastsættes tidligere, så 
foreningerne kan tilrettelægge den kommende sæson. Kultur og Fritid foreslår, at 
ansøgningsfristen sættes til 1. december, da budgettet for det kommende år er vedtaget 
på det tidspunkt. Hvis der er mange ansøgere til puljen vil forvaltningen dog ikke i 
samme grad kunne pege på en alternativ finansiering på det tidspunkt.
 
Kultur og Fritid foreslår, at Udvalget drøfter, om Varde Kommune i samarbejde med 
erhvervslivet i Varde Kommune på sigt skal etablere en eliteidrætsfond, som kan være 
med til at styrke den absolutte elite i Varde Kommune. 

Retsgrundlag
Kriterierne for eliteidræt

Økonomi
Restbeløb udgør 266.790 kr. Kultur og Fritid foreslår at budgettet tilføres 330.000 kr. fra 
budget afsat til ansættelse af foreningskonsulent. Der er afsat beløb til hel-års 
ansættelse i 2015, men konsulenten tiltræder først i 2. halvår af 2015, dvs. der er 
råderum til omplacering indenfor udvalgets budgetramme.

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Kriterier for eliteidrætspuljen 55173/15
2 Åben Forvaltningens notat/vurdering af de enkelte projekter 56458/15
3 Åben Varde IF - ansøgning om tilskud fra Eliteidrætspuljen 53873/15
4 Åben Varde IF - budget til ansøgning om tilskud fra Eliteidrætspuljen 53877/15
5 Åben Varde Badmintonkub - Ansøgning til Eliteidrætspuljen 53887/15
6 Åben Outrup GUB - ansøgning om tilskud til eliteidrætspuljen 53788/15
7 Åben Varde Faldskærmsklub - Ansøgning om eliteidræt 53894/15
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8 Åben Varde Faldskærmsklukb - Ansøgning om eliteidræt Varde 
Faldskærmsklub CP Elite

53899/15

9 Åben Nordenskov UIF - budget for elite og talentsatsning 2015-2016 53944/15
10 Åben Nordenskov UIF - strategiplan 53945/15
11 Åben Nordenskov UIF - Ansøgning om tilskud til eliteidræt 53946/15
12 Åben Forslag til fordeling af Eliteirætspuljen 2015 73971/15

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,

at Eliteidrætspuljen for 2015 tilføres yderligere 330.000 kr. finansieret af en del af 
midlerne afsat til foreningskonsulent,

at Eliteidrætspuljen for 2015 fordeles efter forvaltningens forslag, og

at Udvalget drøfter om ansøgningsfristen til Eliteidrætspuljen skal rykkes til 1. december 
for tilskud til det efterfølgende år.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 09-06-2015

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.
 

Udvalget besluttede, ansøgningsfristen til Eliteidrætspuljen skal rykkes til 1. december 
for tilskud til det efterfølgende år.
 
Et flertal af udvalget bestående af Preben Olesen, Lisbet Rosendahl, Per Rask Jensen 
Mads Sørensen, Ingvard Ladefoged og Erhardt Jull besluttede, at Eliteidrætspuljen for 
2015 fordeles som følger:
 
Outrup GUB - Powertumbling 225.500
Varde IF – Kvindefodbold 214.000
Varde Badmintonklub 156.824
I alt 596.324
 
 
Holger Grumme Nielsen støtter forvaltningens anbefaling.
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292. Ændret samarbejde - Ølgod Ungdomshus
Dok.nr.: 8376
Sagsid.: 15/6691
Initialer: 46903
Åben sag

Sagsfremstilling
Varde Kommune har besluttet, at der pr. 1. august 2015 etableres juniorklub (SFO 2) på 
alle skoler i kommunen. Tilbuddet gælder alle børn i 4-6 klasse, der får mulighed for at 
gå i juniorklub tre timer om eftermiddagen på alle hverdage. 
 
Det medfører at de eftermiddagsstilbud, som Ølgod Ungdomshus (ØU) har haft for 
samme gruppe børn ikke længere skal varetages af Ungdomshuset. Tilbuddene vil fortsat 
finde sted i ØU, men varetages af Ølgod Skole.
 
ØU foreslår derfor en omorganisering af tilskuddene fra Varde Kommune, så de afspejler 
virkeligheden. ØUs forslag og regnskab for 2014 er vedlagt.
 
ØU modtager årligt ca. 150.000 kr. til driften af ungdomshuset fra Kultur og Fritid. Jf. 
ØUs forslag reduceres udgifter til blandt andet løn og aktiviteter i forbindelse med 
eftermiddagsaktiviteterne med 45.000 kr. Derudover vil ØU med den nye organisering 
kunne få en indtægt fra udlejning af lokaler til Ølgod Skole. Skolen vil indgå en lejeaftale 
med Ølgod Ungdomshus, som de selvstændigt har mulighed for at finansiere.
 
ØU foreslår derfor, at deres kommunale tilskud nedsættes til 100.000 kr.

Forvaltningens vurdering
Det er forvaltningens vurdering at ØUs forslag er realistisk set i forhold til de ændrede 
forhold på eftermiddagsområdet.
 
Det er desuden forvaltningens vurdering, at en administrativ let model bør tilstræbes. 
Derfor vurderer forvaltningen, at lokaleudleje til Ølgod Skole bør være en sag mellem 
skolen og ØU.

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Nedsættelse af tilskuddet til ØU til 100.000 kr. årligt vil medføre en besparelse på 
omkring 50.000 kr. årligt for Udvalgets område.

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben VS: Ølgod Ungdomshus fremtid - ØUH 2014 regnskab revideret.doc 70554/15
2 Åben VS: Ølgod Ungdomshus fremtid - ØUH 2016.doc 70554/15
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Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,

at Ølgod Ungdomshus forslag godkendes,

at tilskuddet til Ølgod Ungdomshus fra 1. august 2015 udgør 100.000 kr. årligt, og

at tilskuddet fremskrives efter gældende sats.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 09-06-2015

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.
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293. Præsentation af resultater fra analysen af idrætsfaciliteter
Dok.nr.: 8351
Sagsid.: 14/7649
Initialer: 46903
Åben sag

Sagsfremstilling
Idrættens Analyseinstitut (IDAN) har afleveret den bestilte analyse af idrætsvaner og 
faciliteter i Varde Kommune. Rapporten skal give et vidensbaseret grundlag til fremtidige 
idrætspolitiske beslutninger og strategier.
 
Rapporten bygger på informationer indsamlet i og i samarbejde med Varde Kommune. 
Der er indsamlet informationer via spørgeskemaundersøgelser blandt børn og voksne, 
benyttelse af idrætshaller og –faciliteter generelt, udgifter til vedligehold og 
renoveringsbehov af idrætshaller mv.
 
Rapporten sammenholder på flere områder forholdende i Varde Kommune med andre 
kommuner, som IDAN har samme type information på. Derved skabes et 
sammenligningsgrundlag, der kan sætte forholdende i Varde Kommune i en anden 
kontekst.
 
Rapporten fremsætter en række anbefalinger til organisering og udvikling af området. Et 
par enkelte udviklingsorienterede uddrag her fra er:

-  Der vurderes et udviklingspotentiale i tilskuds- og lokalebookingsmodeller
-  Hallederne er en potentiel tredjepart, der kunne aktiveres yderligere
-   Udvikling af tilbud, der kan fange interessen hos de unge, de 20-29 årige og de 

ældre, kan være et potentielt udviklingsområde. 
 
 
IDAN deltager på mødet kl. 15. Der er afsat 45 minutter til fremlæggelse af overordnede 
konklusioner og besvarelse af spørgsmål fra Udvalget. Rapporten er vedlagt. 
 
IDAN deltager ligeledes på Byrådets møde den 30. juni, hvor rapporten fremlægges. 
Herefter sendes rapporten til kommentering blandt interessenter.

Såfremt rapporten giver anledning til særlige initiativer, medtages de til behandling på 
Budgetseminar 2016.

Forvaltningens vurdering
Det er forvaltningens vurdering at IDANs rapport giver et retvisende indblik i idrætsvaner 
og generelle forhold om idrætsfaciliteterne i Varde Kommune.
 
Det er ligeledes forvaltningens vurdering at rapportens resultater og anbefalinger til 
organisering og udvikling af idrætsområdet danner et godt grundlag for fremtidige 
idrætspolitiske beslutninger og forvaltningsmæssig opgaveløsning.
 
Det er forvaltningens vurdering, at gennemførelse af halanalysen har været en relevant 
proces, da samarbejdet med IDAN om levering af information har givet anledning til at 
kigge nærmere på områder, der ikke normalt har forvaltningens bevågenhed.
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Det er desuden forvaltningens vurdering, at samarbejdet med IDAN er forløbet godt, og 
at der har været en tæt dialog, hvor IDAN har taget informationer fra arbejds- og 
følgegrupper med i analysen og udarbejdelsen af rapporten.
 
Gennem løbende dialog med interessenter er det forvaltningens vurdering, at der er stor 
bevågenhed omkring rapporten og dens resultater. Det er forvaltningens vurdering, at 
det er en styrke, at det er et eksternt konsulentbureau, der har udført analysen. Det 
bibringer rapporten en særlig udefrakommende objektivitet, der styrker rapporten. Det 
er forvaltningens vurdering, at det vil gøre det efterfølgende arbejde med rapportens 
resultater nemmere. 

Konsekvens i forhold til visionen
Rapporten spørger til folks idrætsvaner, herunder også brugen af naturen. Samspillet 
mellem foreninger, faciliteter og naturen nævnes som et potentielt udviklingsområde. Vi 
dyrker idræt i naturen.

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Ingen.

Høring
SIV og VIR har haft repræsentanter i arbejdsgruppen og dermed deltaget i alle afholdte 
møder om analysen.
 
Udviklingsrådende, VIR, VFR, SIV og Ungerådet er blevet inviteret til deltagelse i 
følgegruppen og er dermed blevet indbudt til information og dialog med IDAN.
 
Hallederne er blevet informeret af IDAN og har deltaget i indsamling af data.
 
Rapporten sendes til kommentering hos alle interessenter hen over sommeren efter 
første politiske behandling.

Bilag:
1 Åben Varde - hovedrapport - Varde Kommune 75163/15
2 Åben Varde - hovedrapport - Afslutningsnotat 75165/15

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,
at Udvalget tager rapporten efterretningen.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 09-06-2015

Fraværende: Ingen

Rapporten blev taget til efterretning.
 
Rapporten vil blive sendt i høring efter temadrøftelse på Byrådsmøde den 30. juni 2015. 
Høringen foregår 1. juli til 10. august 2015, høringsparterne er orienteret om høringen.
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Forvaltningen anmodes om efter høringsperioden, at udarbejde oplæg til handleplaner på 
baggrund af de anbefalinger der er fremkommet i rapporten og af høringssvarene, til 
fremlæggelse i udvalget.
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294. Selvejende idræts- og svømmehallers bygningsvedligehold
Dok.nr.: 8473
Sagsid.: 13/10188
Initialer: 37216
Åben sag

Sagsfremstilling
Varde Kommune har foretaget en analyse af behovet for vedligeholdelse af idræts- og 
svømmehallerne i kommunen. Analysen er baseret på et program til registrering af 
bygningers nuværende tilstand og behov for renoveringer og vedligeholdelse - Caretaker. 
 
Analysen viser for de selvejende idræts- og svømmehaller, at bygningerne ikke er 
løbende vedligeholdt i tilstrækkeligt omfang, at der derfor er opstået behov for 
renoveringer, og at der bør iværksættes renovering for at forhindre forværring af skader 
på bygninger. I Caretaker er der foretaget beregning af, hvad renoveringer og løbende 
vedligehold vil koste i løbet af de næste 10 år. 
 
De selvejende haller indsender løbende ønsker om økonomisk hjælp til renovering af 
bygningsdele, f.eks. reparationer af tage og halgulv. Haller søger både om tilskud, om 
lån ved kommunen og om garantistillelse for lån ved andre långivere.
 
Med denne baggrund er der foretaget en vurdering af, om de selvejende haller vil være i 
stand til at bringe bygningerne i en vedligeholdelsesmæssig forsvarlig stand inden for 
den skitserede 10-års periode. Vurderingen fremgår af bilag.

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at de selvejende haller generelt har en meget stor udfordring 
med at gennemføre de renoverings- og vedligeholdelsesarbejder, som analysen beskriver 
som nødvendige, hvis ikke de får økonomisk bistand.
 
Forvaltningen foreslår, at der politisk tages stilling til, hvordan kommunen i fremtiden 
kan deltage i vedligeholdelsen af de selvejende hallers bygningsfaciliteter.

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Ingen

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Selvejende haller - regnskab, afskrivning, ejendomsvedligehold 73114/15

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,
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at Udvalget drøfter de selvejende hallers økonomiske status i forhold til vedligeholdelse 
af deres bygninger.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 09-06-2015

Fraværende: Ingen

Udvalget besluttede at forvaltningen bemyndiges til at arbejde videre med modeller for 
vedligeholdelse af de selvejende idræts- og svømmehaller, i samarbejde med SIV.
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295. Dialog med Blåvandshuk Idrætscenter om revideret 
ansøgning om tilladelse til optagelse af lån

Dok.nr.: 8333
Sagsid.: 15/3733
Initialer: 46903
Åben sag

Sagsfremstilling
Udvalget behandlede på mødet den 21. april Blåvandshuk Idrætscenters (BIC) ansøgning 
om tilladelse til optagelse af lån til udviklingsprojekt.
 
Udvalget havde en række spørgsmål til BICs projekt, som ansøgningsmaterialet ikke gav 
svar på. BIC har derfor efterfølgende beskrevet de områder, som Udvalget havde 
spørgsmål til. Spørgsmålene, der er stillet til BIC, og BICs svarskrift med bilag er 
vedlagt.
 
BICs projekt har ændret karakter, da ejendommen, der skulle anvendes til flex fodbold 
og helårs-golf er blevet solgt til anden side. BIC ansøger derfor ikke længere om 
tilladelse til at måtte optage et lån i størrelsen 6 mio. kr. Køberen af ejendommen er dog 
muligvis interesseret i at gennemføre det koncept, som BIC udviklede. Derfor er der 
stadig mulighed for at BICs udviklingsplan kan gennemføres, som planlagt, dog med 
andre ejerforhold.
 
BIC ønsker fortsat at gennemføre den del af projektet, der kræver etablering af 
overnatningsmuligheder for lejrskoler. BIC ønsker derfor at etablere en eksternt 
finansieret låneramme på op til 2,8 mio. kr. til at dække følgende tiltag: 
- Etablering af naturhytter 
- Omlægning af kortfristet gæld til langfristet 
 
Lånene ønskes så vidt muligt finansieret som kommunalt lån eller alternativt på 
baggrund af kommunal garanti.
 
BIC deltager i mødet kl. 14.00, så Udvalget har mulighed for at stille uddybende 
spørgsmål. Der er afsat 30 minutter hertil.

Forvaltningens vurdering
Det er forvaltningens vurdering at BICs reviderede ansøgning og dermed den krævede 
låneramme er mere fornuftig BICs generelle økonomi og driftsresultater taget i 
betragtning. 
 
Forvaltningen har noteret sig ændringerne i ansøgningen og finder det positivt, hvis den 
nye ejer af ejendommen vil samarbejde om BICs oprindelige koncept, så der kan opnås 
den tænkte synergieffekt, der er den grundlæggende ide i udviklingsplanerne.
 
Det er dog forvaltningens vurdering at optagelse af et lån på 2,8 mio. fortsat er en relativ 
stor investering, der medfører en vis risiko, da der bliver nye lån, som skal afdrages. Det 
er dog forvaltningens vurdering, at omlægning fra kort- til langfristet gæld, vil medføre 
en økonomisk besparelse for BIC. Det vil begrænse omkostningerne ved lånoptagelsen. 
Forvaltningen kender ikke de samlede udgifter da det afhænger af de konkrete 
lånevilkår.
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Det er forvaltningens vurdering, at BIC med lejrskolekonceptet går nye veje. Ingen andre 
haller i Varde Kommune udbyder på nuværende tidspunkt lignende koncepter. BICs 
placering nær kyst, kultur og natur kan gøre det til et attraktivt besøgsmål. Forvaltningen 
har dog vanskeligt ved at vurdere grundlaget i økonomien i konceptet sammenholdt med 
størrelsen på det krævede lån. Dette også i lyset af, at der allerede ligger et vandrerhjem 
ved siden af idrætscentret. Forvaltningen er dog principielt positiv overfor indholdet i 
udviklingsprojektet.
 
Det er forvaltningens vurdering, at BICs optag af kortfristede lån ikke bør berøre Varde 
Kommunes økonomi, da der må være tale om driftsmæssige anliggender, hvoraf flere er 
af kommerciel art. 
 
Det er derfor forvaltningens vurdering, at der ikke bør tilbydes kommunallån eller stilles 
garanti ved låneoptag for dette merforbrug. 
 
Det er forvaltningens vurdering, at hvis der gives kommunal støtte til omlægning af lån, 
kan det danne præcedens for andre hallers økonomiske håndtering. 

Konsekvens i forhold til visionen
BICs beskrivelse af lejrskolekonceptet ligger fint i tråd med Vi i Naturen.
 
Lejrskolerne skal overnatte i primitive hytter i naturen og benytter naturen som facilitet 
til aktiviteter, herunder MTB og rulleski.

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
BIC har som flere andre haller fået gældsanering og modtager derfor et årligt 
udligningstilskud på mere end 550.000 kr. BIC skal derfor have tilladelse til at optage 
yderligere lån.
 
Optager BIC lånet på 2,8 mio. i en ekstern kreditforening, vil det ikke påvirke Varde 
Kommunes økonomi, med mindre Varde Kommune stiller garanti for lånet. Tildeles BIC 
et kommunallån, vil det belaste kommunens låneramme tilsvarende.

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben VS: Budget - Budget.xlsx 68325/15
2 Åben Ansøgning - Varde Kommuneudvalg.pdf 61210/15
3 Åben Svar - Bilag 6 - Vedtægter bic.pdf 61204/15
4 Åben Svar - Bilag 5 - Fodboldfabrikken.pdf 61204/15
5 Åben Svar - Bilag 4 resultatopgørelse inkl. budget 2015.pdf 61204/15
6 Åben Svar - Bilag 3 - afskrivningerne påvirkning.pdf 61204/15
7 Åben Svar - Bilag 2 - drift og resultat 2008-2015.pdf 61204/15
8 Åben Svar - Bilag 1 negative påvirkninger 2014.pdf 61204/15
9 Åben Svar - Svarskift.pdf 61204/15
10 Åben Nøgletal fra regnskaber 2009 - 2014 42574/15
11 Åben Ansøgning - Blåvandshuk Idrætscenter 54505/15

Side 623



Varde Kommune
Udvalget for Kultur og Fritid 09-06-2015

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, 

at BIC gives tilladelse til optagelse af lån på op til 2,8 mio. kr. til opsætning af 
Naturhytter og omlægning af kortfristede lån, som beskrevet i ansøgningsmaterialet, og

at der ikke tilbydes kommunallån eller stilles garanti ved optagelse af lån.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 09-06-2015

Fraværende: Ingen

BIC oplyste under mødet, at de ikke ønsker kommunekredit eller kommunalt lån idet de 
har ekstern finansiering til projektet.
 
Udvalget besluttede,
 
at BIC gives tilladelse til optagelse af lån på op til 2,8 mio. kr. til opsætning af hytter og 
omlægning af kortfristede lån, som beskrevet i ansøgningsmaterialet.
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296. Ansøgning - Kommunalt lån, Skovlund-Ansager Hallen
Dok.nr.: 8320
Sagsid.: 15/6005
Initialer: 46903
Åben sag

Sagsfremstilling
Skovlund-Ansager Hallen (SA-Hallen) ønsker at gennemføre et større 
vedligeholdelsesprojekt, der omfatter nyt halgulv, nye bander og belysning. 
 
Vedligeholdelsesprojektet beløber sig samlet til 1.201.716 kr. Beskrivelser af projektet er 
vedlagt.
 
Det er muligt at gennemføre enkelte dele af projektet nu og så udsætte resten til senere.
 
SA-hallen har søgt om lån hos kreditforeninger til gennemførelse af projektet. Svaret fra 
kreditforeningen har været, at der kun kan gives lån til idrætshaller, hvis der fra 
kommunalt hold stilles garanti og udvises interesse for projektet i form af en af følgende:

· Selvskyldnerkaution for engagementet

· Ydelsesgaranti i lånets løbetid

· Tilbagekøbsgaranti på minimum kreditforeningens tilgodehavender
 
SA-Hallen søger derfor om et kommunalt lån på 1 mio. kr. alternativt en garanti, jf. 
ovenstående, for optagelse af et tilsvarende lån. Ansøgning fra SA-Hallen er vedlagt.
 
SA-hallen har efterfølgende oplyst, at der er mulighed for banklån, men at dette er noget 
dyrere for hallen.
 
Uanset om Varde Kommune yder kommunalt lån eller stiller garanti, så belaster det 
Varde Kommunes disponible likviditet.
 
Et rentefrit kommunallån vil normalt skulle afdrages på ti år, hvorimod kommunen 
maksimalt kan stille garanti ved lån i kreditforeninger på op til 25 år. Det kommunale lån 
vil derfor kræve en hurtigere tilbagebetaling og vil dermed belaste kommunens likviditet i 
kortere tid. Et kommunalt lån vil dog kræve et afdrag på omkring 100.000 kr. årligt.
 
SA-Hallen fik i 2011 gældssanering og modtager derfor årligt et beløb i udligningstilskud 
til afdrag på lånene. Gældssaneringen medfører, at Varde Kommune skal give tilladelse 
til at idrætshallerne optager yderlige lån.
 
SA-Hallen er klart den hal, der har det mindste udestående med Varde Kommune og 
modtager derfor kun 804 kr. i udligningstilskud i 2015.
 
SA-Hallen har ligeledes fremsendt vedligeholdelsesprojektet som ønsker til budget 2016.

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at vedligeholdelsesprojekterne omfatter elementer, der er basale 
for driften af en moderne idrætshal. Så i det omfang, man fortsat ønsker en 
idrætsfacilitet i Ansager, vil resultater fra halanalysen ikke få indflydelse på behovet for 
renovering af f.eks. halgulvet.
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Det er forvaltningens vurdering at udskiftning af belysningen kan omfattes af ordningen 
med lån til energioptimerende tiltag. Denne ordning belaster ikke kommunens 
låneramme.
 
Det er forvaltningens vurdering, at renovering af belysningen vil medføre et mindre 
elforbrug, der på sigt, vil give SA-Hallen en økonomisk besparelse.
 
Da renterne er historisk lave, vurderer forvaltningen, at SA-Hallen kan håndtere et 
banklån på omkring 1 mio. kr. til nyt halvgulv og inventar. Dog vurderer forvaltningen at 
rentefordelen ved et kreditforeningslån vil være ønskværdig.
 
Det er forvaltningens vurdering at halgulv og bandemateriale er fundamentale 
driftselementer i en idrætshal, der naturligt nedslides ved almen brug. Det er derfor 
forvaltningens vurdering, at SA-hallen burde have afsat midler i deres budgetter til denne 
type opgaver, da den ikke bør vurderes som uforudset. 
 
Det er ligeledes forvaltningens vurdering at udskiftning af bandematerialet mv. vil 
forbedre arbejdsmiljøet for hallens ansatte, men ikke nødvendigvis er fundamentale for 
foreningernes brug af hallen i samme omfang, som halgulvet. 
 
Med udgangspunkt i de sidste seks års regnskabstal er det forvaltningens vurdering, at 
SA-hallen har en sund driftsøkonomi.
 
Det er forvaltningens vurdering, at SA-hallen ikke er den eneste idrætshal i Varde 
Kommune, hvor halgulvet er nedslidt. Denne sag, kan derfor danne præcedens for 
eventuelle lignende ansøgninger.
 
Overordnet er det forvaltningens vurdering, at der i sager, hvor haller søger om 
kommunalt lån eller garanti, bør skelnes mellem, hvorvidt projekterne kan betegnes som 
1) vedligehold, eller om der er tale om 2) nye tiltag, ud- eller ombygning. Det er 
forvaltningens vurdering, at hvis haller ønsker at igangsætte nye tiltag, ud- eller 
ombygge bør det være begrundet i en formuleret strategi for den enkelte hal. Dernæst 
bør nye udviklingstiltag, ud- eller ombygning kunne finansieres ved nye indtægter.
 
Da halanalysens resultater netop foreligger anbefaler forvaltningen, at der først tages 
stilling til ansøgningen når halanalysens resultater er afklaret. 

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten.

Økonomi
 
Tilbydes hallen et kommunalt lån eller garanti for et lån vil det påvirke kommunens 
disponible likviditet tilsvarende enten i form af træk på kommunens likvider eller i form 
af deponering (kommunen har ikke råderet over pengene) af det lånebeløb, som ikke er 
til energibesparende foranstaltninger.
 
Såfremt der stilles garanti for et lån, er det et krav, at lånet optages i KommuneKredit, 
idet renten her er lavere end i kreditforening.

Høring
Ingen.
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Bilag:
1 Åben VS: Ansøgning om lån: - Ansøgning om lån eller garanti fra Varde 

Kommune.pdf
67756/15

2 Åben VS: Ansøgning om lån: - Beregning Ledlys 2015.pdf 67756/15
3 Åben VS: Ansøgning om lån: - UNISPORT.msg 67756/15
4 Åben VS: Ansøgning om lån: - Samlede tilbud.msg 67756/15

Anbefaling

Forvaltningen anbefaler:

at Udvalget udsætter behandling af ansøgning om kommunalt lån til halanalysens 
resultater er afklaret, og

at der arbejdes videre på at tilbyde energilån til renovering af belysningen, som 
beskrevet.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 09-06-2015

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.
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297. Ansøgning - Kommunalt lån, Horne Hallen
Dok.nr.: 8406
Sagsid.: 15/6508
Initialer: 46903
Åben sag

Sagsfremstilling
Horne Hallen ønsker at gennemføre et større renoverings- og udvidelsesprojekt på 
hallen. For at finansiere projektet søges Varde Kommune om et kommunalt lån på 
2.043.991 kr. Ansøgning er vedlagt.
 
Nogle elementer af projektet er mere presserende end andre. Det er muligt at opdele 
projektet i mindre dele, men der opnås en økonomisk besparelse ved at gennemføre hele 
projektet samlet.
 
Projektet omfatter blandt andet renovering af hallens tag samt taget over cafeteria, 
klublokaler mv. Taget, der er af ældre dato, er utæt, så der til tider trænger vand ind. 
Det forventes at det på sigt kan skade halgulvet. Samtidig med reparation af taget, vil 
der blive efterisoleret, så der opnås en mindre energioptimering.
Horne Hallen vurderer, at det vil koste 1.241.297 kr. ex moms at renovere hallens tag. 
 
Hallens to fyr er nedslidte og det ene har fået en revne i kedlen, hvilket medfører 
lugtgener ved opvarmning af hallen. Det forventes at renovering af fyrene vil beløbe sig 
til 561.470 kr. ex moms. 
 
Horne hallen ønsker i forbindelse med renoveringsprojektet at udskifte den eksisterende 
belysning i hal og omklædningsrum til moderne LED-belysning. Dette er budgetteret til at 
koste 224.700 kr.
 
Ovenstående tre delprojekter vil medføre en anseelig besparelse på energiforbruget og 
kan derfor delvist finansieres som energilån. Samlet kan de tre delprojekter ydes et 
energilån på op til 968.249,94 kr. Energivurdering er vedlagt.
Det efterlader en rest på 1.059.217,06 kr. ex moms, der skal finansieres på anden vis.
 
Horne hallen ønsker ligeledes at etablere ventilation i baderum, møderum og 
spinninglokale, for at nedbringe fugt. Dette forventes at beløbe sig til 343.200 kr.
 
Da den lokale gymnastik forening, der tidligere benyttede skolen, har rykket deres 
aktiviteter til hallen, har det medført et øget behov for opmagasineringsplads. Hallen 
ønsker derfor at udvide depotrummet, samt opføre et nyt spinninglokale. Udbygningen er 
budgetteret til 643.063 kr. Plantegninger er vedlagt.
 
Hornehallen ønsker at udskifte porte til hallen, der samtidig tjener som flugtvej og 
montere nye døre til redskabsrummet og efterisolere dette. Det beløber sig samlet til 
278.510 kr. En mindre del af dette kan muligvis finansieres som energioptimerende 
tiltag.
 
Horne hallen har søgt om tilskud via ”vindmølle penge”, men har endnu ikke fået svar. 
Der er søgt om tilskud på 280.000 kr.
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Forvaltningens vurdering
Det er forvaltningens vurdering, at vedligeholdelsesprojekterne omfatter elementer, der 
er basale for driften af en moderne idrætshal. 
 
Det er forvaltningens vurdering, at et tæt loft og velfungerende varmesystem er 
fundamentalt for driften i en idrætshal, og at det er naturligt det nedslides over tid. Det 
er derfor forvaltningens vurdering, at Horne Hallen burde have afsat midler i deres 
budgetter til denne type opgaver, da de ikke bør vurderes som uforudsete.
 
Det er forvaltningens vurdering, at det generelt er fornuftigt at nedbringe 
energiforbruget, hvorfor de energioptimerende tiltag virker fornuftige. Der er også givet 
tilsagn om muligheden for energilån fra forvaltningen.
 
Det er forvaltningens vurdering, at Horne hallen ikke er den eneste idrætshal i Varde 
Kommune, hvor taget er nedslidt. Denne sag, kan derfor danne præcedens for eventuelle 
lignende ansøgninger.
 
Behovet for udvidelse af depotplads og spinningslokale kendes ikke til fulde, da det ifølge 
ansøgningen beror på en enkelt forenings aktivitet, der er flyttet fra skole til hallen. 
 
Overordnet er det forvaltningens vurdering, at der i sager, hvor haller søger om 
kommunalt lån eller garanti, bør skelnes mellem, hvorvidt projekterne kan betegnes som 
1) vedligehold, eller om der er tale om 2) nye tiltag, ud- eller ombygning. Det er 
forvaltningens vurdering, at hvis haller ønsker at igangsætte nye tiltag, ud- eller 
ombygge bør det være begrundet i en formuleret strategi for den enkelte hal. Dernæst 
bør nye udviklingstiltag, ud- eller ombygning kunne finansieres ved nye indtægter.
 

Da halanalysens resultater netop foreligger anbefaler forvaltningen, at der først tages 
stilling til ansøgningen når halanalysens resultater er afklaret. 

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
De 968.249,95 kr., der kan tilbydes som lån til energioptimerende tiltag, belaster ikke 
Varde Kommunes likviditet.
 
Det resterende beløb, der evt. tilbydes som et kommunalt lån eller garanti for et lån vil 
påvirke kommunens disponible likviditet enten i form af træk på kommunens likvider 
eller i form af deponering (kommunen har ikke råderet over pengene).
 
Såfremt der stilles garanti for et lån, er det et krav, at lånet optages i KommuneKredit, 
idet renten her er lavere end i kreditforening.

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Ansøgning 68295/15
2 Åben Plantegning efter ombygning 68287/15
3 Åben Overslag fra Murer 68283/15
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4 Åben Overslag på udskiftning af belysning 68280/15
5 Åben Overslag fra Smed 68277/15
6 Åben Mail vedr. salg af co2 kvoter 68276/15
7 Åben Mail vedr. energilån 68274/15
8 Åben Samlet prisoverslag 68256/15
9 Åben Budget over Horne hallens projekt 72784/15

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,

at Udvalget udsætter behandling af ansøgning om kommunalt lån til halanalysens 
resultater er afklaret, og

at Horne Hallen tilbydes et lån på 968.249,94 kr. til energioptimerende tiltag, som 
beskrevet.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 09-06-2015

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.
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298. Ansøgning - Kommunalt lån, Outrup Kultur og Idrætscenter
Dok.nr.: 8306
Sagsid.: 15/6238
Initialer: 46903
Åben sag

Sagsfremstilling
Outrup Kultur & Idrætscenter (OKIC) ønsker at udbygge faciliteterne med yderligere en 
minihal, for fortsat at kunne huse de mange foreningsaktiviteter.
 
OKIC ansøger derfor om et kommunalt lån på 3 millioner og et tilsagn om, at de 
tilskudsberettigede foreninger kan opnå lokaletilskud til den eventuelle tilbygning jævnfør 
gældende regler. OKIC ansøgning er vedlagt.
 
OKIC huser mange foreningsaktiviteter, men er særligt stærke på gymnastiksiden, hvor 
Outrup GUB benytter store dele af haltiden. Formålet med udvidelsen er primært at få 
etableret et lokale af en størrelse, der kan huse hovedparten af Outrup GUBs rytmehold, 
stephold, boksefitness m.v., så der kan frigives tid i springcentret samt i hal 1 til gavn for 
centrets øvrige brugere. 
 
Samtidig med udvidelsen af halfaciliteterne vil OKIC ombygge cafeteriet, så der skabes 
en forbindelse mellem centrets to fløje. I samme ombæring vil tagkonstruktionen på 
cafeterieafsnittet blive energioptimeret. Tegninger over om- og tilbygning er vedlagt.
 
OKIC vil i forbindelse med udvidelsen også optimere adgangsforhold for både 
fodgængere og bilister.
 
Varde Kommune kan jf. folkeoplysningsloven undlade at imødekomme nye ansøgninger 
om lokaletilskud, der kan anvises andre egnede lokaler. Derfor søger OKIC om tilsagn om 
at en eventuel tilbygning kan godkendes som lokaletilskudsberettiget. Godkendelsen er 
en forudsætning for at foreninger, der lejer lokalerne kan modtage lokaletilskud. Hvorvidt 
lokalerne godkendes til dette har betydning for foreningernes pris ved leje og har derfor 
angiveligt betydning for omfanget lokalerne der vil blive lejet ud og dermed for den 
samlede økonomi for OKIC ved udvidelsen.
 
OKIC modtog ikke gældsanering og modtager derfor ikke udligningstilskud fra Varde 
Kommune. Derfor er der i den henseende ingen udfordringer med eventuelt at yde lån til 
OKIC.

Forvaltningens vurdering
 
Det er forvaltningens vurdering, at idrætshallerne i Varde Kommune må tilpasse sig 
brugernes behov for at kunne opretholde en eksistensberettigelse. Det er dog 
forvaltningens vurdering at ud- eller ombygning af faciliteter ikke nødvendigvis er den 
eneste mulighed for udvikling. Omorganisering eller samarbejder på tværs af haller kan 
være eksempler på andre muligheder.
 
Der er angiveligt en sammenhæng mellem faciliteter og de typer idræt, der dyrkes. Men 
da Varde Kommune i forvejen er den kommune i Danmark med flest faciliteter per 
indbygger, bør man overveje, om der er behov for yderlige faciliteter. 
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Hallerne kender til deres kunder, men resultaterne fra halanalyse forventes at kaste lys 
over borgernes vaner og ønsker som helhed. Det er forvaltningens vurdering, at det kan 
være hensigtsmæssigt, at afvente rapportens resultater.
 
Hvis man vil efterkomme OKIC ansøgning er det forvaltningens vurdering, at de dele, der 
kan, bør afvikles som lån til energioptimerende tiltag, da denne lånetype ikke belaster 
kommunens låneramme.
 
Overordnet er det forvaltningens vurdering, at der i sager, hvor haller søger om 
kommunalt lån eller garanti, bør skelnes mellem, hvorvidt projekterne kan betegnes som 
1) vedligehold, eller om der er tale om 2) nye tiltag, ud- eller ombygning. Det er 
forvaltningens vurdering, at hvis haller ønsker at igangsætte nye tiltag, ud- eller 
ombygge bør det være begrundet i en formuleret strategi for den enkelte hal. Dernæst 
bør nye udviklingstiltag, ud- eller ombygning kunne finansieres ved nye indtægter.
 

Da halanalysens resultater netop foreligger anbefaler forvaltningen, at der først tages 
stilling til ansøgningen når halanalysens resultater er afklaret. 

Retsgrundlag
Folkeoplysningsloven kapitel 7.
Kommunalfuldmagten.

Økonomi
OKIC søger om kommunalt lån på 3 mio. kr. En del af dette kan muligvis gives som lån 
til energioptimerende tiltag.
 
Tilbydes hallen et kommunalt lån eller garanti for et lån på 3 mio. kr. vil det påvirke 
kommunens disponible likviditet enten i form af træk på kommunens likvider eller i form 
af deponering (kommunen har ikke råderet over pengene) af det lånebeløb, som ikke er 
til energibesparende foranstaltninger.
 
Såfremt der stilles garanti for et lån, er det et krav, at lånet optages i KommuneKredit, 
idet renten her er lavere end i kreditforening.

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben 3 - Snit AA 64368/15
2 Åben Udlejningsbudget 64368/15
3 Åben Plantegning 64368/15
4 Åben Brandplan 64368/15
5 Åben Ansøgning fra OKIC 64368/15
6 Åben 4 - Snit BB 64368/15
7 Åben 15015 Tilbygning mod sydøst 2.0 - Perspektiver 64351/15
8 Åben OKIC byggeprojekt - budget på delelementer 70729/15

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,
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at Udvalget udsætter behandling af ansøgning om kommunalt lån til halanalysens 
resultater er afklaret, og

at der arbejdes videre på at tilbyde et lån til energioptimerende tiltag til de elementer, 
der måtte opfylde de fornødne kriterier.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 09-06-2015

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.
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299. Ansøgning - Tilskud til dræning af grund, Billum BMX
Dok.nr.: 8384
Sagsid.: 15/6476
Initialer: 46903
Åben sag

Sagsfremstilling
 
Billum BMX ønsker at etablere en udendørs BMX-bane i Billum. Foreningen til formålet 
fået overdraget et areal til rådighed af Varde Kommune i 2012. 
 
Da der under etableringen af banen blev gjort arkæologiske fund gav Udvalget for Kultur 
og Fritid i december 2012 et afdragsfrit lån på 200.000 kr. til dækning af de 
arkæologiske undersøgelser.
 
Såfremt arealet ikke anvendes til BMX-bane, skal det afdragsfrie lån indfries.
 
Foreningen har et anlægsbudget til BMX-banen på ca. 900.000 kr. Dette beløb dækker 
materiel, da anlægsarbejdet forventes gennemført som frivilligt arbejde. Finansieringen 
er ikke på plads, men klubben vil søge relevante fonde og puljer.

Billum BMX fik i 2011 tilkendt 70.000 kr. fra LAG til anlæggelse af BMX-banen, men da 
foreningen ikke nåede at etablere inden for tidsgrænsen, er de tildelte midler sendt retur 
i 2015. 

Projektet er blevet forsinket grundet dødsfald blandt de primære drivkræfter i 
foreningen.

Billum BMX har erfaret at arealet ofte er oversvømmet og søger derfor nu om støtte til 
dræning af arealet. Ifølge indhentede tilbud beløber sig til omkring 80.000 kr. Ansøgning 
og to indhentede tilbud er vedlagt.
 
Billum BMX håber alternativt, at Varde Kommune skal anlægge rørledninger på 
strækningen, der nu er en åben grøft, da det ifølge klubben vil afhjælpe problemet.
 
Varde Kommune har ikke planer i den retning, da der er tale om et privat vandløb.
 
Den etablerede grøft langs Tarphagevej burde dog ikke give anledning til vand på arealet 
fra vejen. Vandet der oversvømmer arealet er dermed som udgangspunkt ikke et 
kommunalt anliggende, som Billum BMX ellers vurderer i deres ansøgning.
 
Billum BMX havde ved opgørelse for 2014 25 medlemmer, hvoraf 23 var under 25 år.
 
Foreningen ønsker efter etablering af BMX-bane at etablere et grønt område med borde 
og bænkesæt og renovere skate-/hockeybanen sammen med lokalbefolkningen i Billum. 
Formålet er at tiltrække områdets unge.
 
 
  

Forvaltningens vurdering
Det er forvaltningens vurdering at en udendørs BMX-bane vil være et godt supplement til 
den indendørs bane, der er i Billum, samt et godt aktiv for byen.
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Det er forvaltningens vurdering, at et tilskud på 80.000 kr. til dræning er et relativt stort 
tilskud til en forening, med 25 medlemmer.
 
Varde Kommunes Økonomiafdeling vurderer, at klubben med blot 25 medlemmer kan få 
svært ved at afdrage et lån på 80.000 kr.
 
Det er dog forvaltningens vurdering, at Billum BMX er endt i en uheldig situation. Arealet, 
de skulle etablere banen på er for fugtigt. Men etableres banen ikke, har de en gæld på 
200.000 kr. som skal indfries til Varde Kommune.
 
Det er også forvaltningens vurdering, at det kan blive en større opgave for klubben at 
skaffe de 900.000 kr., det kræver at etablere BMX-banen.
 
Det er derfor forvaltningens vurdering, at et tilskud eller kommunallån kan være eneste 
mulighed for at klubben kan komme videre med sit projekt. Det er i den sammenhæng 
forvaltningens vurdering at et lån bør følges op af et krav om at klubben rejser de 
resterende midler til etablering af banen. Samt at et lån ikke udbetales før midlerne er 
rejst.
 
For at motivere klubben til at arbejde videre med etableringsplanerne, bør der sættes en 
relevant tidsfrist på et eventuelt lån.

Konsekvens i forhold til visionen
Etablering af en udendørs BMX-bane vil gøre det muligt for BMX-kørerne i Billum at dyrke 
deres sport under åben himmel.
 
Ligeledes vil renovering af opholdsarealet og skate-/hockeybanen kunne motivere for 
udendørs aktiviteter.

Økonomi
Tildeles Billum BMX et tilskud på 80.000 kr. bør midlerne findes inden for Udvalgets 
økonomiske ramme.

Bilag:
1 Åben Ansøgning fra Billum BMX vedrørende dræning af areal 70819/15
2 Åben Mail med ansøgningsmaterialer 70794/15
3 Åben Tilbud på dræning II 70794/15
4 Åben Tilbud på dræning 70794/15
5 Åben Plantegning 70794/15
6 Åben Luftfoto over areal 70794/15

Anbefaling

Det er forvaltningens anbefaling,

at Billum BMX tilbydes et tilskud på 80.000 kr. til dræning af arealet, så der kan 
etableres BMX-bane, 

at det er en forudsætning for udbetaling af tilskuddet, at Billum BMX har rejst de 
nødvendige midler til etablering af BMX-banen, og

at tilskudsbevillingen er gældende frem til udgangen af 2017.
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Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 09-06-2015

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.
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300. Ansøgning - Tilskud til Karlsgårde Dag for 2015 og 
fremadrettet

Dok.nr.: 8395
Sagsid.: 15/6733
Initialer: 49093
Åben sag

Sagsfremstilling
Som hovedaktør på Karlsgårde Dag søger NaturKulturVarde (NKV) og DGI et kommunalt 
tilskud på 46.000 kr. til afholdelse af arrangementet for 2015 og fremadrettet. Varde 
Kommune søges samtidigt om at indgå i en forpligtende samarbejdsaftale omkring den 
fremtidig afvikling. Kultur og Fritid tager i ansøgningen alene stilling til den økonomiske 
del af ansøgningen. 
 
Karlsgårde Dag har kørt som en gratis aktivitets- og oplevelsesdag siden 2007 med et 
stigende antal besøgende - anslået til mellem 3.000-5000 personer afhængig af vejr og 
øvrige tiltag i kommunen samme weekend. Arrangementet afvikles i samarbejde med ca. 
40 lokale foreninger og organisationer indenfor områderne natur, kultur, friluftsliv og 
motion samt et bredt udvalg af lokale fødevareproducenter. Anslået har 200 frivillige 
årligt brugt min. 2.000 timer på arrangementet. 
 
Indtil nu har DGI og NKV alene stået som hovedarrangør og betalt sig fra en del af 
tovholder funktionen. I takt med den stigende succes er opgaven blevet en stadig mere 
krævende tidsmæssig og økonomisk udfordring, hvorfor der for 2015 er indgået et tæt 
samarbejde med ProVarde og Varde Kommunes Kommunikations- og Udviklingsafdeling 
om henholdsvis varetagelse af PR og Markedsføring samt koordinatorfunktionen.  
 
Arrangementet har i 2014 været finansieret ved sponsorater, støttemærker og overskud 
fra salg af varer fra caféen, som hovedsageligt har været drevet af frivillige og ressourcer 
fra NKV. En hovedsponsor har i år trukket sig, samtidig med at indtægterne fra cafeen 
forventes at falde pga. en ændring i konceptet. Selvom udgiften til varetagelse af 
koordinatorfunktionen bortfalder opvejes denne besparelse af en forventet stigning i 
udgifterne til pleje af frivillige og praktiske foranstaltninger, samt en budgetteret buffer 
på 10.000 kr. Udgifterne til de frivillige udgør ca. 100 kr. pr. person til en let forplejning 
på planlægningsmøderne og på selve dagen. 

Forvaltningens vurdering
Det er forvaltningens vurdering, at Karlsgårde Dag er blevet en fast del af kommunens 
udbud af årlige aktiviteter, og at arrangementet fortsat er en stor succes. 
 
Samtidig vurderes det, at dagen ikke er mulig at gennemføre uden de mange frivillige 
kræfter der samarbejder på tværs af lokale foreninger og organisationer. Samarbejdet 
skaber fælleskab og nye netværk til gavn for øvrige foreningstiltag hen over året. Det 
gennemsnitlige beløb på 100 kr. pr. frivillig til forplejning på møderne vurderes at være 
rimeligt. 
 
Så længe omfanget af frivillige og kvaliteten af de enkelte tiltag på dagen kan 
opretholdes på nuværende niveau, og såfremt opgaven fremadrettet varetages af de i 
2015 involverede parter, vurderes det, at et fast årligt bidrag til projektet kan give ro i 
forhold til planlægning og koordinering af opgaven. 
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Forvaltningen anbefaler endvidere, at de involverede parter NKV, DGI, ProVarde og 
KomUd tager en principiel afgørelse i forhold til et evt. forpligtende samarbejde.
 
Forvaltningen foreslår at der med virkning fra 2015 gives et fast årligt tilskud til 
arrangementet på 25.000, og at NKV er ansvarlig for finansiering af den resterende del. 

Konsekvens i forhold til visionen
Karlsgårde Dag er en dag hvor naturen ved Karlsgårde Sø i høj grad inddrages og kobles 
sammen med motion og kultur, og hvor borgerne tager et særligt ejerskab i form af den 
store frivillige indsats. 
 
En mulighed kunne være at bruge dagen som en årlig markering af kommunens vision, 
som NaturKulturVarde og DGI foreslår. 

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Tilskuddet til Karlsgårde Dag på 25.000 kr. i 2015 og fremadrettet foreslås finansieret 
ved omprioritering af budget til Ølgod Ungdomshus der fremadrettet forventes reduceret.

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Karlsgårde Dag Budget 2015 - Regnskabstal 2008-14.xls 71799/15
2 Åben Karlsgårde Dag - vision og mission 2013 kort version.pdf 71797/15
3 Åben Ansøgning om puljemidler - Karlsgårde Dag - natur- og kulturevent 

partnerskab 2015.pdf
71796/15

4 Åben Ansøgning om puljemidler - KAD VK ansøgning 2015.doc 71795/15

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,
 
at der bevilges et tilskud på 25.000 kr. til finansiering af Karlsgårde Dag i 2015 og 
fremadrettet. 
 
at tilskuddet finansieres via budgetomplacering indenfor udvalgets budgetområde,
 
at regnskab for Karlsgårde Dag 2015 sendes til orientering efter afholdelse af 
arrangementet med henblik på en evt. evaluering af tilskuddets størrelse.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 09-06-2015

Fraværende: Per Rask Jensen

Anbefaling blev godkendt.
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301. Ansøgning - Tilskud i 2015, Varde Musikforening
Dok.nr.: 8239
Sagsid.: 10/4402
Initialer: anpe
Åben sag

Sagsfremstilling
Varde Musikforening søger om støtte på 45.000 kr. til afholdelse af koncerter, primært 
klassisk musik. Foreningen afholder typisk 5-6 koncerter årligt. 
 
I 2015 har foreningen indtil nu arrangeret 3 koncerter, hvoraf de to har været i 
samarbejde med Musik & Billedskolen, og en på RAV-Museet i Oksbøl. Der planlægges 2 
koncerter i efteråret, hvoraf den ene bliver en koncert med sange og fællessange med 
musik af Carl Nielsen i anledning af 150 året for hans fødsel.
 
Foreningen har i regnskabsåret 2014 haft et underskud på 2.790 kr. og en egenkapital 
pr. 31. december 2014 på 30.359 kr. 
 
Foreningen modtog i 2014 et kommunalt tilskud på 45.000 kr.
 
Musikforeningen har i 2014 modtaget tilskud fra Kunststyrelsen.

Forvaltningens vurdering
Kultur og Fritid vurderer, at det er vigtigt, at der er et bredt kulturelt tilbud i kommunen, 
og at der fortsat arbejdes på at afholde klassiske koncerter på et rimeligt højt niveau. 
                                   
Kultur og Fritid finder det positivt, at foreningen arbejder mod nye samarbejder med 
interesseforeninger. 
 
Kultur og Fritid foreslår, at foreningen bevilges et tilskud på 45.000 kr. Tilskuddet kan 
finansieres af kontoen for tilskud til Musikforeninger.
 
Forvaltningen anbefaler, at der fremadrettet gives bemyndigelse til at forvaltningen 
trætter beslutning i sager som denne når aktivitet og indhold svarer til tidligere år. 

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Der er på kommunens budget afsat 61.450 kr. til musikforeninger. Tilskud kan 
finansieres herfra.

Høring
Ingen.

Bilag:
1 Åben Ansøgning om driftstilskud i 2015 Varde Musikforening 60876/15
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Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Byrådet, 

at foreningen bevilges et tilskud på 45.000 kr. som finansieres af det i budgettet for 
2015 afsatte beløb til formålet, og

at forvaltningen fremadrettet bemyndiges til at træffe afgørelse i lignende sager.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 09-06-2015

Fraværende: Per Rask Jensen

Udvalget besluttede,
 
at foreningen bevilges et tilskud på 45.000 kr. som finansieres af det i budgettet for 
2015 afsatte beløb til formålet, og

at det indstilles til Byrådet,

at forvaltningen fremadrettet bemyndiges til at træffe afgørelse i lignende sager.
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302. Ansøgning - Tilskud til Sommerkoncerter i Vestjylland 2015
Dok.nr.: 8242
Sagsid.: 15/201
Initialer: anpe
Åben sag

Sagsfremstilling
Varde Kommune har modtaget ansøgning fra ”Sommerkoncerter i Vestjylland” om et 
tilskud på 25.000 kr. til afholdelse af sommerkoncerter i 2015 i kirkerne i den vestlige del 
af kommunen.
 
Varde Kirke er lukket i sommerhalvåret på grund af renovering og derfor ingen koncerter 
i Varde, men til gengæld bliver der lidt flere i de andre kirker end normalt. Der er 
planlagt 13 koncerter mod 17 i 2014.
 
Koncerterne er fordelt således, 2 koncerter i hver af kirkerne i Henne, Lønne, Ål og 
Oksby, 1 koncert i Børsmose, Janderup, Billum, Ho og Mosevrå kirker.
 
De medvirkende ved koncerterne er bl.a. sangerne Ingeborg Fangel Mo, Anne Wierød og 
Bente Vist, Den skandinaviske Guitarduo Duo Askou/Andersen, Louise Hjort Hansen på 
blokfløjte.  Koncertrækken afsluttes med en koncert med Ribe Big Band.
 
Sommerkoncerterne har modtaget kommunal støtte i mange år. I 2014 bevilgede Kultur 
og Fritid et tilskud på 35.000 kr. Endvidere modtager foreningen støtte fra 
Kunststyrelsen.

Forvaltningens vurdering
Kultur og Fritid vurderer, at sommerkoncerterne er godt besøgt og til stor glæde for 
såvel turister som fastboende, og derfor kan anbefale, at de støttes med det ansøgte 
beløb på 25.000 kr. i 2015.

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Tilskudsbeløbet kan finansieres af kontoen for Andre Kulturelle Arrangementer.

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Ansøgning om tilskud til Sommerkoncerter i Vestjylland 2015 61000/15

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,

at der bevilges et tilskud på 25.000 kr. i 2015, som finansieres af kontoen for Andre 
Kulturelle Arrangementer.
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Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 09-06-2015

Fraværende: Per Rask Jensen

Anbefalingen blev godkend.t
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303. Placering af Otto Frello værker i Varde midtby 
Dok.nr.: 8423
Sagsid.: 15/3725
Initialer: 48102
Åben sag

Sagsfremstilling
Der har gennem en årrække, bl.a. af Udviklingsrådet for Varde By været fremført 
forskellige forslag til opførelse af gengivelser af motiver fra Otto Frellos værker i det 
offentlige rum i Varde by. 
 
I forbindelse med arbejdet omkring områdefornyelse i Varde, er der behov for, at der 
tages stilling til, i hvilket omfang disse ønsker skal indarbejdes i områdefornyelsens 
delprojekter. 
 
Otto Frellos værker kan være et aktiv for oplevelsen af Varde by. Derfor er det vigtigt, at 
der tages stilling til, i hvilket omfang det er ønskværdigt, at disse gengivelser etableres, 
men også hvordan det er ønskværdigt, at disse værker skal tage sig ud, og at forholde 
sig til omgivelserne. 
 
De nuværende ønsker fra Udviklingsrådet omfatter følgende:
· Frello gavlmalerier/skulpturer
· Frello ”mur” ved ”Shell-grunden”
· Frello-cafe og toiletter ved Varde Å
· Frello-pølsevogn
· Frello-hus ved Varde Å

Forvaltningens vurdering
De fremførte forslag kan opdeles i to grupperinger, henholdsvis midlertidige tiltag og 
stationære tiltag.
 
De midlertidige tiltag indeholder på nuværende tidspunkt en Frello projektion på Sct. 
Jacobi Plads og en ”Frello-mur” på den tidligere shell-grund. 
 
De midlertidige tiltag kan i fremtiden forsat være en interessant måde at iscenesætte 
Otto Frellos værker på og en god mulighed for at skabe spændende oplevelser i det 
offentlige rum. 
 
Det er forvaltningens vurdering, at der med fordel kan fortsættes med initiativer af 
denne karakter. Forslag til opførelse af midlertidige gengivelser skal forsat behandles i 
hvert enkelt tilfælde for at sikre en hensigtsmæssig placering og udformning og de 
nødvendige tilladelser.
 
Et eksempel på nye midlertidige tiltag kunne bestå i opstilling af værker eller gengivelser 
af værker, i udstillingsvinduerne på de tomme butikslokaler og erhvervslejemål der med 
jævne mellemrum opstår i midtbyen. På denne måde har kunsten mulighed for, ved sin 
placering, at tilføre midtbyen mere end blot én oplevelse og kan være med til at aktivere 
de steder og områder der ellers ville fremstå triste og nedslidte.
 
De stationære tiltag indeholder på nuværende tidspunkt kloakdæksler med udfræset 
motiv inspireret af Otto Frellos værker, samt gavlmalerier.
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Det er forvaltningens vurdering at fremtidige stationære tiltag skal holde en hvis æstetisk 
kvalitet og at omfanget ikke må overgøres. 

Et eksempel på en stationær tilførsel kunne bestå i
 
 ”steler udført som skulpturelle-gengivelser af figurer fra Otto Frellos værker i støbejern”.
 
Med dette eksempel tilsigter forvaltningen at understrege vigtigheden i, at de fremtidige 
tilførsler med permanent karakter får karakter af mindre ”finurlige” tiltag og ikke sker på 
bekostning af de bymæssige kvaliteter. 
 
Som en anden mulighed med reference til gavlmaleriet, vil forvaltningen pege på et 
udspil fra KomUd, der har til hensigt at sætte fokus på Vardes historie ved byens 575 års 
jubilæum som købstad i 2017. Oplægget foreslår et maleri udført af Otto Frellos protege 
Niels Ljungdahl, til formidling af Varde bys merkantile historie. Dette værk vil i kraft af 
den foreslåede kunstner skabe en klar reference til mindet om, nu afdøde Otto Frello.
 
Det er af stor betydning, både for Otto Frellos værker og for Varde by, at de to ikke 
gensidigt modarbejder hinanden. Det er forvaltningens vurdering, at det er at 
foretrække, at eventuelle fremtidige gengivelser placeres på nøje udvalgte steder i byen, 
så det enkelte værk kommer til deres ret og kan beundres og ligeledes, at værket ikke 
skæmmer og dominerer det byrum det bliver en del af.
 
Som et af de fremtidige ønsker til stationære tiltag fra Udviklingsrådet skal nævnes en 
Frello-mur på den tidligere Shell-grund. Frello-muren skal ses som en permanent 
tilføjelse og den midlertidige ”mur” der på nuværende tidspunkt er opstillet på grunden 
er at betragte som en afprøvning af Frello/kunst-muren i en mindre og konceptuel 
udgave. Frello/kunst-muren er i overensstemmelse med intentionen i lokalplan 23.01.L01 
om at opføre en kunstmur på arealet. Det er forvaltningens vurdering, at den endelige 
afgørelse om etablering af en stationær Frello-mur bør træffes på baggrund af en 
kunstnerisk vurdering af et konkret projekt. 
 
Det er foreslået, at opføre to bygninger til brug for toilet og cafe faciliteter ved Varde Å 
jf. intentionen i lokalplan 23.01.L01. De to bygninger ønskes af udviklingsrådet opført 
som gengivelser af et motiv fra værket ”Torvet” af Otto Frello. 
 
Det er forvaltningens vurdering, at disse to bygninger vil adskille sig væsentligt fra den 
arkitektoniske helhed som de i givet fald vil indgår i og ligeledes vil virke for 
dominerende i forhold til Varde Ådal og Nationalpark Vadehavet som de er placeret i 
umiddelbar nærhed af. 
 
Det er således forvaltningens vurdering, at det ikke er hensigtsmæssigt at imødegå dette 
ønske om opførelse af to ”Frello”-bygninger på arealet og at fremtidige toilet- og 
cafefaciliteter på området skal designes med udgangspunkt i placeringen ved 
Nationalparken og den bebyggelse der i øvrigt vil blive opført i området.
 
Der er i Udviklingsrådet et ønske om at få opført en ”Frello-pølsevogn” på Varde Torv i 
form af en tredimensionel gengivelse af en del af et motiv fra Otto Frellos værk 
(det sorte hus). 
 
Det er forvaltningens vurdering, at det ikke er hensigtsmæssigt, at efterkomme dette 
ønske. Varde Torv har for nyligt fået ny belægning og nyt interiør, hvilket får rummet til 
at fremstå enkelt og ydmygt i forhold til torvets overvejende ny-klassicistiske og 
historistiske arkitektur. Det er forvaltningens vurdering, at den foreslåede installation vil 
virke fremmed og dominerende i forhold til Varde Torvs arkitektoniske kvaliteter. 
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Det er forvaltningens vurdering, at et Frello-element på Varde Torv i stedet kunne 
etableres som en skulptur, forudsat at denne skulptur bliver udført på en sådan måde, at 
den i materiale og formsprog vil kunne harmonere med den omgivende arkitektur. 
 
Udviklingsrådet har desuden foreslået at der opføres et Otto Frello hus på den grund hvor 
handelsskolen ligger i dag. Frello huset vil, ved den foreslåede placering, virke meget 
dominerende mod det åbne landskab i Varde Ådal. Det er forvaltningens vurdering at 
projektet som det pt. er fremstillet vil skille sig væsentligt ud og ikke indgå i helheden 
ved det kulturhistoriske miljø ved Varde Å på jævnbyrdig vis. 
 
Det er på den baggrund forvaltningens vurdering, at ”Handelsskolen” ikke skal friholdes 
til et Frello-hus. Er grunden ikke udnyttet til andre formål på et tidspunkt hvor der måtte 
foreligge et økonomisk realiserbart projekt, må kvaliteten af et sådant projekt vurderes i 
forhold til de øvrige hensyn i området.

Konsekvens i forhold til visionen
Fremstillingen lægger op til en diskussion om kunst, omfang og ikke mindst placering.
Ved sidst nævnte kan naturen komme i spil Vi skaber kunst i Naturen.

Retsgrundlag
Intet

Økonomi
Ingen

Høring
Dette oplæg foreslås sendt i høring ved:
- Udvalget for Kultur og Fritid
- Kunstudvalget
- Udviklingsrådet for Varde by
- Varde Handel, og
- Bevaringsforeningen.

Bilag:
1 Åben Frello i varde by-01-2015.pdf 51665/15

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, 

at Udvalget drøfter forvaltningens vurdering, og

at forslaget sendes til udtalelse ved ovennævnte høringsparter før der træffes endelige 
beslutningsprincipper for placering af Frello-Værker i Varde midtby. 

Beslutning Udvalget for Plan og Teknik den 07-05-2015

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.
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Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 09-06-2015

Fraværende: Per Rask Jensen

Udvalget udtaler, at hvis der skal yderligere udstillinger/kunstværker inspireret af Otto 
Frello til Varde by, skal de fokuseres omkring Kong Svends plads.
 
Holger Grumme ønsker ført til protokol, at han er positiv indstillet for samtlige forslag.
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304. Råderumskatalog 2016-2019, Udvalget for Kultur og Fritid
Dok.nr.: 8327
Sagsid.: 15/788
Initialer: 37216
Åben sag

Sagsfremstilling
Direktionen har af Udvalget for Økonomi og Erhverv fået til opgave at udarbejde et 
råderumskatalog – økonomihandlingsplan 2016-2019.
 
Råderumskataloget indeholder forskellige forslag, der samlet beløber sig til ca. 52,3 mio. 
kr. 
 
6. maj 2015 fremlagde Direktionen råderumskataloget for Byrådet. Nogle af forslagene 
blev gennemgået af Direktionen, og andre forslag stillede Byrådet afklarende spørgsmål 
til.
 
Forud for budgetforhandlingerne i august/september 2015 er processen, at fagudvalgene 
i maj eller juni måned drøfter de enkelte forslag i råderumskataloget. Formålet med 
drøftelsen er at afklare eventuelle spørgsmål eller uddybe nogle af Direktionens forslag.
 
Der er desuden mulighed for, at fagudvalgene kan pege på yderligere spareforslag.
 
Råderumskataloget er udleveret i forbindelse med fremlæggelse for Byrådet.

Retsgrundlag
Intet

Økonomi
Ingen

Høring
Ingen

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,

at forslagene i råderumskataloget drøftes.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 09-06-2015

Fraværende: Per Rask Jensen

Udvalget har ingen nye forslag til råderumskataloget.
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305. Fastsættelse af mødeplan 2016 i Udvalget for Kultur og Fritid
Dok.nr.: 8164
Sagsid.: 15/2012
Initialer: anel
Åben sag

Sagsfremstilling
Udvalget for Økonomi og Erhverv samt de stående udvalg skal for hvert regnskabsår 
træffe beslutning om, når og vor udvalgets møder skal afholdes.
 
Endvidere kan udvalgene fastsætte regler om varigheden af sine møder.
 
Politik og Analyse har sammen med sekretariaterne udarbejdet et forslag til mødeplan for 
de politiske udvalg og Byrådet, hvor der bl.a. er taget hensyn til de stående udvalgs 
sagers eventuelle videre behandling i Udvalg for Økonomi og Erhverv samt Byråd.
 
Juli måned samt ugerne 7 og 42 er som udgangspunkt mødefri. 

Retsgrundlag
Lov om kommunernes styrelse.

Bilag:
1 Åben Mødeplan 2016 - Politiske møde 20361/15

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,

at mødeplanen godkendes for så vidt angår Udvalget for Kultur og Fritid,

at der tages stilling til, om der skal træffes beslutning om mødernes varighed, og

at udvalget tager stilling til antallet af besigtigelsesture i 2016.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 09-06-2015

Fraværende: Per Rask Jensen

Anbefalingen blev godkendt.
Udvalget ønsker 4 besigtigelsesture i 2016.
Møderne afholdes som nu kl. 13.00 – 16.00.
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306. Evaluering af KL's Kultur og Fritidskonference 2015
Dok.nr.: 8454
Sagsid.: 15/1397
Initialer: 38107
Åben sag

Sagsfremstilling
I år fandt KL’s Kultur og Fritidskonference sted den 21. – 22. maj i Helsingør. Hele 
Udvalget for Kultur og Fritid samt repræsentanter for forvaltningen deltog i konferencen.
 
Hovedoverskriften for konferencen i år var ’Kunsten at blande (sig)’ og der var særligt 
fokus på hvordan kultur og fritid spiller sammen med folkeskolen, byudviklingen, 
sundhedsområdet og andre kommunale politikområder.

Forvaltningens vurdering
Det er forvaltningens vurdering, at konferencens mange relevante emner med fordel kan 
evalueres og drøftes i udvalget.

Retsgrundlag
Ingen

Økonomi
Ingen

Høring
Ingen

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,

at udbyttet af KL’s Kultur og Fritidskonference 2015 drøftes.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 09-06-2015

Fraværende: Per Rask Jensen

Konferencen blev drøftet.
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307. Sager til kommende udvalgsmøder
Dok.nr.: 7166
Sagsid.:
Initialer: 38107
Åben sag

Sagsfremstilling
August 
Status lokaletilskud 
Uddannelse af hal-ledere: Fra faciliteter til facilitator 
Møde med DGI 
Koncept for Fest- og Kulturugen i 2017 
Klippekortsmodeller
Hallejeudgifter – sammenligning med foreningers lejeudgifter i andre kommuner
Ideer til foreningsinitiativer
Strategier for FIK-politikken
Frivilligbørs
 
September 
Budget/regnskabsopfølgning 
Nyt koncept for årets mestre og Varde Prisen
Integrationssamarbejder 
 
Oktober 
Status lokaletilskud
Stadions og deres anvendelse 
 
November 
Evaluering af bemyndigelsesordningen 
Dialogmøder med foreninger og aftaleholdere 
 
December 
Evaluering af udviklingspuljen og prioritering for 2016 
Godkendelse af aftaler
Fordeling af elite idrætspulje

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 09-06-2015

Fraværende: Per Rask Jensen

Sag om planlægning af besigtigelsesture på udvalgsmøde i efteråret.
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308. Formandens orientering til pressen
Dok.nr.: 8308
Sagsid.:
Initialer: 38107
Åben sag

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 09-06-2015

Fraværende: Per Rask Jensen

Lisbet finder emner.
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Bilagsliste

285. Gensidig orientering
  1. Oversigt over bevillinger/tilskud i 2015 - kulturpuljen (2004/15) 

287. Budgetstatus 30. april 2015 - Udvalget for Kultur og Fritid

  1. Budgetrapport 30. april 2015 - Udvalget for Kultur og Fritid (72801/15) 
2. Anlægsprojekter - status 30. april 2015 (72349/15) 

288. Budgetforslag 2016 - Udvalget for Kultur og Fritid

  1. Budgettilretninger 2016 - 2019 - Udvalg for Kultur og Fritid (72863/15) 
2. Budgetønsker til 2016-2019 Udvalget for Kultur og Fritid (76960/15) 

289. Budgetønske angående drift af KulturSpinderiet
  1. Kultur Spinner (64608/15) 

290. Frigivelse af anlægsbevilling til KulturSpinderiet
  1. Notat om anlægsmidler til KulturSpinderiet (74637/15) 

291. Fordeling af Eliteidrætspuljen 2015

  

1. Kriterier for eliteidrætspuljen (55173/15) 
2. Forvaltningens notat/vurdering af de enkelte projekter (56458/15) 
3. Varde IF - ansøgning om tilskud fra Eliteidrætspuljen (53873/15) 
4. Varde IF - budget til ansøgning om tilskud fra Eliteidrætspuljen (53877/15) 
5. Varde Badmintonkub - Ansøgning til Eliteidrætspuljen (53887/15) 
6. Outrup GUB - ansøgning om tilskud til eliteidrætspuljen (53788/15) 
7. Varde Faldskærmsklub - Ansøgning om eliteidræt (53894/15) 
8. Varde Faldskærmsklukb - Ansøgning om eliteidræt Varde Faldskærmsklub CP Elite 

(53899/15) 
9. Nordenskov UIF - budget for elite og talentsatsning 2015-2016 (53944/15) 
10. Nordenskov UIF - strategiplan (53945/15) 
11. Nordenskov UIF - Ansøgning om tilskud til eliteidræt (53946/15) 
12. Forslag til fordeling af Eliteirætspuljen 2015 (73971/15) 

292. Ændret samarbejde - Ølgod Ungdomshus

  1. VS: Ølgod Ungdomshus fremtid - ØUH 2014 regnskab revideret.doc (70554/15) 
2. VS: Ølgod Ungdomshus fremtid - ØUH 2016.doc (70554/15) 

293. Præsentation af resultater fra analysen af idrætsfaciliteter

  1. Varde - hovedrapport - Varde Kommune (75163/15) 
2. Varde - hovedrapport - Afslutningsnotat (75165/15) 

294. Selvejende idræts- og svømmehallers bygningsvedligehold
  1. Selvejende haller - regnskab, afskrivning, ejendomsvedligehold (73114/15) 

295. Dialog med Blåvandshuk Idrætscenter om revideret ansøgning om tilladelse til optagelse af 
lån

  

1. VS: Budget - Budget.xlsx (68325/15) 
2. Ansøgning - Varde Kommuneudvalg.pdf (61210/15) 
3. Svar - Bilag 6 - Vedtægter bic.pdf (61204/15) 
4. Svar - Bilag 5 - Fodboldfabrikken.pdf (61204/15) 
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5. Svar - Bilag 4 resultatopgørelse inkl. budget 2015.pdf (61204/15) 
6. Svar - Bilag 3 - afskrivningerne påvirkning.pdf (61204/15) 
7. Svar - Bilag 2 - drift og resultat 2008-2015.pdf (61204/15) 
8. Svar - Bilag 1 negative påvirkninger 2014.pdf (61204/15) 
9. Svar - Svarskift.pdf (61204/15) 
10. Nøgletal fra regnskaber 2009 - 2014 (42574/15) 
11. Ansøgning - Blåvandshuk Idrætscenter (54505/15) 

296. Ansøgning - Kommunalt lån, Skovlund-Ansager Hallen

  

1. VS: Ansøgning om lån: - Ansøgning om lån eller garanti fra Varde Kommune.pdf 
(67756/15) 

2. VS: Ansøgning om lån: - Beregning Ledlys 2015.pdf (67756/15) 
3. VS: Ansøgning om lån: - UNISPORT.msg (67756/15) 
4. VS: Ansøgning om lån: - Samlede tilbud.msg (67756/15) 

297. Ansøgning - Kommunalt lån, Horne Hallen

  

1. Ansøgning (68295/15) 
2. Plantegning efter ombygning (68287/15) 
3. Overslag fra Murer (68283/15) 
4. Overslag på udskiftning af belysning (68280/15) 
5. Overslag fra Smed (68277/15) 
6. Mail vedr. salg af co2 kvoter (68276/15) 
7. Mail vedr. energilån (68274/15) 
8. Samlet prisoverslag (68256/15) 
9. Budget over Horne hallens projekt (72784/15) 

298. Ansøgning - Kommunalt lån, Outrup Kultur og Idrætscenter

  

1. 3 - Snit AA (64368/15) 
2. Udlejningsbudget (64368/15) 
3. Plantegning (64368/15) 
4. Brandplan (64368/15) 
5. Ansøgning fra OKIC (64368/15) 
6. 4 - Snit BB (64368/15) 
7. 15015 Tilbygning mod sydøst 2.0 - Perspektiver (64351/15) 
8. OKIC byggeprojekt - budget på delelementer (70729/15) 

299. Ansøgning - Tilskud til dræning af grund, Billum BMX

  

1. Ansøgning fra Billum BMX vedrørende dræning af areal (70819/15) 
2. Mail med ansøgningsmaterialer (70794/15) 
3. Tilbud på dræning II (70794/15) 
4. Tilbud på dræning (70794/15) 
5. Plantegning (70794/15) 
6. Luftfoto over areal (70794/15) 

300. Ansøgning - Tilskud til Karlsgårde Dag for 2015 og fremadrettet

  

1. Karlsgårde Dag Budget 2015 - Regnskabstal 2008-14.xls (71799/15) 
2. Karlsgårde Dag - vision og mission 2013 kort version.pdf (71797/15) 
3. Ansøgning om puljemidler - Karlsgårde Dag - natur- og kulturevent partnerskab 

2015.pdf (71796/15) 
4. Ansøgning om puljemidler - KAD VK ansøgning 2015.doc (71795/15) 
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301. Ansøgning - Tilskud i 2015, Varde Musikforening
  1. Ansøgning om driftstilskud i 2015 Varde Musikforening (60876/15) 

302. Ansøgning - Tilskud til Sommerkoncerter i Vestjylland 2015
  1. Ansøgning om tilskud til Sommerkoncerter i Vestjylland 2015 (61000/15) 

303. Placering af Otto Frello værker i Varde midtby 
  1. Frello i varde by-01-2015.pdf (51665/15) 

305. Fastsættelse af mødeplan 2016 i Udvalget for Kultur og Fritid
  1. Mødeplan 2016 - Politiske møde (20361/15) 
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Underskriftsblad

Lisbet Rosendahl

Ingvard Ladefoged

Preben Olesen

Erhardt Jull

Mads Sørensen

Per Rask Jensen

Holger Grumme Nielsen

 

Side 655


	284.  Godkendelse af dagsorden 
	285.  Gensidig orientering 
	286.  Strategiudvikling for biblioteket 
	287.  Budgetstatus 30. april 2015 - Udvalget for Kultur og Fritid 
	288.  Budgetforslag 2016 - Udvalget for Kultur og Fritid 
	289.  Budgetønske angående drift af KulturSpinderiet 
	290.  Frigivelse af anlægsbevilling til KulturSpinderiet 
	291.  Fordeling af Eliteidrætspuljen 2015 
	292.  Ændret samarbejde - Ølgod Ungdomshus 
	293.  Præsentation af resultater fra analysen af idrætsfaciliteter 
	294.  Selvejende idræts- og svømmehallers bygningsvedligehold 
	295.  Dialog med Blåvandshuk Idrætscenter om revideret ansøgning om tilladelse til optagelse af lån 
	296.  Ansøgning - Kommunalt lån, Skovlund-Ansager Hallen 
	297.  Ansøgning - Kommunalt lån, Horne Hallen 
	298.  Ansøgning - Kommunalt lån, Outrup Kultur og Idrætscenter 
	299.  Ansøgning - Tilskud til dræning af grund, Billum BMX 
	300.  Ansøgning - Tilskud til Karlsgårde Dag for 2015 og fremadrettet 
	301.  Ansøgning - Tilskud i 2015, Varde Musikforening 
	302.  Ansøgning - Tilskud til Sommerkoncerter i Vestjylland 2015 
	303.  Placering af Otto Frello værker i Varde midtby  
	304.  Råderumskatalog 2016-2019, Udvalget for Kultur og Fritid 
	305.  Fastsættelse af mødeplan 2016 i Udvalget for Kultur og Fritid 
	306.  Evaluering af KL's Kultur og Fritidskonference 2015 
	307.  Sager til kommende udvalgsmøder 
	308.  Formandens orientering til pressen 
	Bilagsliste 
	Underskriftsblad 

